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مسیر سخت دولت برای احیا وزارت بازرگانی؛

نسخه مجلس »تفکیک« است؟

ســرویس سیاسی- ســرواژه 
»صمت« مدتی است که از زبان نمایندگان 
مجلس به کرات شنیده می شود. تذکر و 
نطق فرقی نمی کند، دو ماهی می شــود 
که بهارستانی ها در هر فرصتی به سراغ 
وزارتخانــه »صنعت، معدن و تجارت« 
می روند، وزارتخانه ای که سال ۹۰ و با 
لایحه ای از دولتِ محمود احمدی نژاد 
از ادغــام دو وزارتخانــه »بازرگانی« و 

»صنعت و معدن« شکل گرفت.
بیش از ۱۰ سال از این ادغام که در 
راستای سیاست کوچک سازی دولت 
انجام شــد، می گذرد و امــروز، بعد از 
آنکه وکلای ملت از عملکرد سکان دار 
این وزارتخانه رضایت نداشتند، دولت 
سیزدهم به فکر بازگردانی و احیا وزارت 
بازرگانی افتاده است. البته بیرون کشیدن 
دوبــاره وزارت بازرگانــی از زیر چتر 
صنعت و معدن، تصمیم و اصرار دولت 
تدبیری ها هم بود و اولین بار، حســن 
روحانی سال ۹۸ تلاش کرد تا سازوکار 
این حوزه را به دوران ماقبل احمدی نژاد 
برگرداند. مجلس نیز علیرغم همه »اما 
و اگرها« بــا این لایحه دولت دوازدهم 
موافقــت کرد اما شــورای نگهبان زیر 
بــار تفکیک نرفت. حــالا بعد از روی 
کار آمدن دولت ســید ابراهیم رئیسی 
و در شــرایطی که حدود یک ســال از 
دولت او می گذرد، کلیدواژه »تفکیک« 
بار دیگر به ســرواژه »صمت« چسبیده 
اســت. شاید نتوان به قطعیت گفت که 
»تفکیــک صمت«، راه فــرار دولت از 
اســتیضاح وزیر صمت بود، اما واضح 
اســت که تقاضای ۱۷ نماینده مجلس 
برای اســتیضاح فاطمــی امین، جرقه 
روشن شدن دوباره »تفکیک« و تشکیل 
وزارت بازرگانــی را زد! بعد از آنکه در 
چند ماه اخیر تذکرات متعدد و نطق های 
فراوانی در گلایه و شــکایت از فاطمی 
امین در صحن بهارســتان قرائت شد، 
نهایتاً ۱۷ نفر از آنها تقاضای اســتیضاح 
او را به دست هیئت رئیسه رساندند؛ اما 
روزی که قرار بود این اســتیضاح اعلام 
وصول شود، »محمدباقر قالیباف« رئیس 
مجلس شورای اسلامی از پشت تریبون 
ریاســت صحن، خبر از تصمیم دولت 
برای تفکیــک داد و گفت: »در آخرین 
صحبتی که کردیــم، رئیس جمهور به 
این جمع بندی رسید که حتماً وزارتخانه 
صمت نیازمند تجدیدنظر است و باید 
به دو وزارتخانه تبدیل شود و بعد از آن، 
دو وزیر به مجلس معرفی شوند تا این 
اصلاح ســاختاری به صورت اصولی 
اتفــاق بیفتد. قالیباف بــا این وعده که 
قرار اســت به سرعت لایحه ای در این 
زمینه به مجلس ارائه شود، از نمایندگان 
متقاضی استیضاح وزیر صمت خواهش 
کــرد که با توجه به تصمیم دولت برای 
اصلاحات ساختاری در وزارت صمت، 
فرصتی دو ماهه داده شود تا این لایحه به 

مجلس برسد.
نظارت،وزارتنمیخواهد

دولــت می گوید: خــأ قانونی 
در حــوزه صنعت، معــدن و تجارت 
و فقدان اهرم مناســب برای نظارت بر 
بازار، ایجاب می کند که این وزارتخانه 
بار دیگر تفکیک شــود. امــا »ولی الله 
افخمی راد« رئیس اسبق سازمان توسعه 
تجارت در این بــاره می گوید: »دلایل 
دولت برای تفکیــک دو وزارتخانه در 
شــرح وظایف وزارت صمت موجود 
اســت و نمی توانیــم بگوییم که خأ 
قانونی وجود دارد« وی معتقد است که 
برای نظارت بر بازار نمی توان وزارتخانه 
جدید تشــکیل داد، از این رو مشــکل 
جای دیگری است! قیمت را نمی شود 
به شــکل دستوری به بازار اعلام کرد و 
از بازار خواست اینگونه کالا و خدمات 
را عرضه کند. رئیس اســبق ســازمان 
توسعه تجارت، تفکیک وزارت صمت 
را نه تنها راه حل خــأ نظارت بر بازار 
نمی دادند بلکه به عقیــده او این اقدام، 
مشکلات موجود را تشدید خواهد کرد.
جای»بازرگانی«و»صنعت

ومعدن«زیریکچتراست
اگر ریســمان ماجرای تفکیک را 
بگیریم و به سرمنزل آن برویم، با موافقت 
مجلس برای ادغــام وزارت خانه های 
»بازرگانی« و »صنعت و معدن« در سال 
۱۳۹۰ روبه رو می شویم، تصمیمی که در 
راستای سیاست کوچک سازی دولت 
اتخاذ شــد. طبیعتاً با باز شــدن دوباره 
پرونده جداسازی این وزارخانه ها این 
ســوال به ذهن متبادر مــی ود که اصلًا 
از ابتدا یکی کردن آنها، سیاســتی به جا 
بوده است؟ گفتگو با نمایندگان حاکی 
از آن اســت که ادغام، اقدامی درست و 

کارشناسی شده بوده است. »الله وردی 
دهقانــی« عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلــس گفت: »آمــار و ارقام 
۱۰ ســال قبل هم که وزارتخانه ها جدا 
بودند نشان می دهد تا چه میزان تشکیل 
وزارت بازرگانی کارکرد داشــته است. 
اگر جدا بودن وزارتخانه ها مشــکلی 
نداشت چرا با همدیگر ادغام شد؟ چرا 
پس از آن هم که درخواســت تفکیک 
می شــد، مخالفت انجام می گرفت؟« 
»بهزاد رحیمی« عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اسلامی نیز 
عنوان می کند: »در دنیا سیاســت های 
صنعت و بازرگانی باید در کنار هم دیده 
شود. نمی توان دو مدیریت جدا این کار 
را انجام دهند چون سیاست های تولید 
بدون تصمیم گیری در حوزه تجارت و 
بازرگانی ممکن نیســت و نباید این دو 
در تضاد هم باشند«. همچنین »محسن 
زنگنه« عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اسلامی معتقد است: 
امروز تمامی زنجیره تولید به درســتی 
در دســت یک وزارتخانه قرار دارد. او 
بیان می کند: باید مراحل تولید تا فروش 
در دســت یک وزارتخانه باشد. ادغام 
وزارت بازرگانی و صنعت و معدن نیز 
بر همین مبنا صورت گرفت و استدلال 

درستی هم داشت.
تفکیــک!آنهــمدربرهــه

حساسکنونی؟
و  کارشناســان  از  بســیاری 
تحلیل گران، تفکیک وزارت صمت را 
فارغ از آنکه فی نفســه راه حل مناسبی 
برای برطرف کردن معضلات باشــد یا 
نباشــد، اقدامی نابجا می دانند. »حمید 
بنایی« عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی در رابطه با زمان زیادی 
که برای تفکیک وزارت صمت صرف 
خواهــد شــد، می گوید: »یک ســال 
طول می کشــد تا دو وزارتخانه ســر و 
ســامان پیدا کنند و در این دوره بازار و 
واحدهای تولیدی بلاتکلیفی شدیدی 
خواهند داشــت.« وی صرف این زمان 
را اتــلاف وقت و آن را برای بازار مضر 
می داند و عنــوان می کند: »تنظیم بازار 
وظیفه وزارت جهاد کشاورزی است و 
این وظیفه در صورت تشــکیل وزارت 
بازرگانی بــه وزارتخانه جدید محول 
می شــود و در فاصله این جابجایی ها، 
کلافگــی در بازار ایجاد خواهد شــد 
و واحدهــای تولیــدی و مردم متضرر 
می شــوند.« زنگنه نیز با اشاره به اینکه 
در زمان جراحی اقتصادی هستیم، تأکید 
می کند: اینکه بخواهیم در چنین شرایطی 
وقت دولت، مجلس و وزارت خانه ها را 
صرف چنین تصمیمات و مسائلی کنیم 

به هیچ به وجه به صلاح نیست.
یا ســاختاری« »اصــاح
»اصاحمدیریت«؛مســئلهاین

است!
اگر تفکیک وزارت صمت دستِ 
کم در حال حاضر راه حل مناسبی نیست، 
پس برای عبور از دســت اندازهای این 
عرصــه چه بایــد کــرد؟ گروهی از 
صاحب نظران در پاســخ به این سوال، 
پای هنر مدیریــت و توان وزارت را به 
میان می کشند و اصلاح رویکرد افراد یا 
تغییر آنها را راه گشا می شناسند. »مهرداد 
ویس کرمی« عضو کمیســیون آموزش 
و تحقیقات مجلس شــورای اسلامی 
معتقد است که آنچه در وزارت صمت 
باید اصلاح شود ساختار نیست، بلکه 
ضعف های مدیریتی است. وی، تعیین 
معاونت های قوی را راه حل بســیاری 
از مشــکلات وزارت صمت می داند و 
می گوید: وزیر که شخصاً همه کارهای 
یک وزارت خانه را انجام نمی دهد. منطق 
آن اســت که در وزارت صمت به جای 
آنکه وزارت خانه را تفکیک کنیم، برای 

مجموعه فعالیت هایی که قرار است ذیل 
وزارت بازرگانی در نظر گرفته شــود 
یــک معاونت قوی در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت انتخاب شود. زنگنه نیز 
انتخاب معاونینی کارآمد را تکه گمشده 
پازل وزارت صمــت می داند و تاکید 
می کند: آیا تا به حال به این فکر کرده ایم 
که کار ریاست جمهوری را تقسیم کنیم 
و دو رئیس جمهور برای دولت انتخاب 
کنیم؟ خیر! یک رئیس جمهور توانمند 
انتخــاب می شــود و وزارتخانه ها و 
مجموعه دولت را مدیریت می کند. اگر 
وزیر، قوی و کارآمد باشد و مدیریت را 
بشناسد، می تواند مسیر را به خوبی پیش 
ببرد.« او با طرح این سوال که »وقتی یک 
مدیر قوی برای یک وزارتخانه نداریم، 
آیــا دو مدیر قوی بــرای دو وزارتخانه 
داریــم؟« یادآوری می کند: تفکیک این 
وزارتخانه بر حجم گره ها و مشکلات 

می افزاید و آنها را حل نخواهد کرد.
عضو  نقدعلــی«  »محمدتقــی 
کمیسیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی نیز از کیفیت عملکرد مدیران 
گلایــه می کند و می گوید: »اگر مدیران 
کاری و زرنــگ و مســئولانی کــه 
نمی خواستند از زیر بار مسئولیت شانه 
خالی کنند، حتی اگر وظیفه سه وزارتخانه 
را هــم روی شــانه یــک وزارتخانه 
می گذاشــتند، بــاز هم می توانســتند 
وظایــف خود را انجام دهند«. بنایی نیز 
تفکیک وزارتخانــه را حذف صورت 
مسئله می داند و تأکید می کند: »در حال 
حاضر مشکل وزارت صمت با تفکیک 
حل نمی شود و این وزارتخانه نیازمند 
مدیران توانمند اســت.دولت با طرح 
مسئله تفکیک، به دنبال حذف صورت 
مسئله است، استفاده از افراد شایسته این 
مشکل را حل خواهد کرد.« »الله وردی 
دهقانی« عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی درباره آنکه چرا 
ادغام سه وزارت خانه در قالب وزارت 
صمت در این سال ها نتایج مطلوبی در 
بر نداشته است؟ پاسخ داد: دلیل نامساعد 
بودن شرایط، نه یکی بودن وزارتخانه ها 
بلکــه ضعــف مدیریتی آن اســت؛ با 

جداسازی شرایط بهتر نخواهد شد.
بالاخرهاســتیضاحکنیمیا

تفکیک؟
از آنجــا که ماجرای جداســازی 
و تشــکیل وزارت بازرگانــی از زمان 
اســتیضاح فاطمی امین بار دیگر بر سر 
زبان ها افتاد، این پرسش مطرح می شود 
که آیا با عدم اســتیضاح وزیر، احتمال 
می رود پرونده احیا وزارت بازرگانی هم 
مختومه شود و یا دولت سیزدهم مصمم 
اســت به هر شــکل ممکن مجلس را 
متقاعد کند تا صمت »تفکیک« و وزارت 

خدمات بازرگانی تشکیل شود؟
وقتی نظر ویس کرمی را در رابطه 
با اســتیضاح فاطمی امین جویا شدیم؛ 
گفت: همیشــه همه استیضاح هایی که 
عنوان می شوند، کارشناسی شده و در راه 
خدمت به مردم نیستند. در واقع گاهی در 
این مسائل، بازی های سیاسی اتفاقات را 
رقم می زنند. روشن است گره های کور 
و دندان شــکن حوزه صنعت، ریشه ای 
چندین ســاله دارند و این نکته از نگاه 
شــماری از نمایندگان مغفول نمانده 
است. این منطقی نیست که توقع داشته 
باشیم حوزه گسترده ای همچون صنعت 
خودرو که چندین ســال اســت دچار 
معضل شده، در طول چند ماه برطرف 
شــوند. زنگنه نیز از جمله نمایندگانی 
است که ترجیح می دهد مجلس دست 
به استیضاح و تفکیک نزند؛ او می گوید: 
حتماً و لزوماً استیضاح چاره کار نیست؛ 
اما قطعاً در شرایط کنونی تفکیک وزارت 
صمت هم گره از مشکلات این حوزه 
بــاز نخواهد کرد و فقط زمان را به هدر 

خواهد داد. با همه این موارد در صورتی 
که به هــر دلیل تفکیک وزارت صمت 
رقم نخورد، بار دیگر پرونده استیضاح به 
مجلس خواهد رفت. »محمد رشیدی« 
عضو هیئت رئیســه مجلس شــورای 
اســلامی یادآوری می کند که اگر این 
لایحه تفکیک در موعد مقرر به مجلس 
ارائه نشــود، حتماً نماینــدگان دوباره 
تقاضای استیضاح فاطمی امین را ارائه 
می دهند و طرح استیضاح وزیر صمت 

مجدداً اعلام وصول می شود.
وزارتبازرگانیعلیهتولید

داخلی
حکایت تفکیک از نگاه شماری از 
صاحب نظران حکایت آن اســت که به 
نیت درست کردن آبروی صنعت، معدن 
و تجارت، چشمش هم کور شود! آنها 
معتقدند جدا کــردن وزارت بازرگانی 
آسیب هایی را برای بازار و بخش تولید 
به دنبال خواهد داشــت. از طرفی این 
نگرانی وجود دارد که با جداسازی، این 
وزارتخانه روی چرخه باطل »تفکیک 
و ادغام« بیفتد. دهقانی ضمن اشــاره به 
اینکــه وج ود دو وزارتخانه باعث عدم 
همســویی در مدیریت امور می شود، 
تأکید می کند: »تفکیک، بازگشت به یک 
دهه قبل و مشکلات آن زمان است. اگر 
تفکیک اتفاق بیفتــد دوباره بعد از ۱۰ 
سال صرف وقت و هزینه های زیاد، به 
این نتیجه می رسیم که وزارتخانه ها باید 
ادغام شوند«. رحیمی نیز معتقد است: 
»از آسیب های ایجاد وزارت بازرگانی 
این اســت که اگر این وزارتخانه جدا 
شــود، کسی مسئولیت بازار را نخواهد 
پذیرفــت.« وی با یادآوری اینکه وقتی 
وزارت بازرگانی وجود داشــت میزان 
تولید داخل کم و واردات زیاد بود، تأکید 
می کند: »کاهش تولیــد و از بین رفتن 
اشتغال از جمله دلایل مخالفت با ایجاد 
وزارت بازرگانی است. امروزه واردات 
متولی خــود را دارد و بــه وزارتخانه 
عریض و طویل نیاز ندارد. نباید اجازه 
دهیم وزارت بازرگانی ایجاد شــود تا 
بعدها بخواهیم نگــران میزان واردات 

باشیم.«
شوراینگهباندستردبه

سینهتفکیکمیزند؟
همانطور که گفته شد طرح تشکیل 
وزارت بازرگانــی ســال ۹۸ در دولتِ 
روحانی به مجلــس آمد و به تصویب 
رسید؛ اما در شورای نگهبان با مخالفت 
مواجه شــد. اگرچه دولت سیزدهم نیز 
معتقد است که تفکیک چاره مشکلات 
این حوزه اســت اما هنــوز جدا کردن 
وزارت بازرگانــی به دلایل متعددی که 
به آن اشاره شــد، مخالفان بسیار دارد. 
گرچه با توجه به شمار مخالفان جدی، 
به نظر می رسد تفکیک به این راحتی ها 
در صحن مجلس رأی نخواهد آورد، اما 
اگر این لایحه باز هم از سوی بهارستان 
عبور کند بار دیگر به شــورای نگهبان 
خواهد رسید و باید دید دستگاه نظارت 
بر مصوبات نمایندگان، این بار چگونه 

آن را قلمداد خواهد کرد.
البته قانون مانعی بر ســر راه این 
جدایی نیاورده است. وقتی خبرنگاران 
از »هــادی طحان نظیف« ســخنگوی 
شــورای نگهبــان، نگاه شــورا به این 
تفکیک را جویا شدند، تصریح می کند: 
»از ابتــدای انقلاب موارد مکرری بوده 
که وزارتخانه هــا با یکدیگر ادغام یا از 
یکدیگــر تفکیک شــده اند. ما بحث 
ماهیتی نداریم و شورای نگهبان مصوبه 
مجلس را بررســی می کند و طبیعتاً اگر 
خلاف شرع یا قانون اساسی نبود، مورد 
تأیید قرار می گیرد و اگر اشکال شرعی 
یا قانون اساسی مانند مرحله قبل داشته 
باشــد، به مجلس منتقل می کنیم، اگر 
این موارد برطرف شــود نکته ای باقی 
نمی ماند«. بنا بر آنچه سخنگوی شورای 
نگهبــان اعلام کــرد: از آنجا که دولت 
سیزدهم برای تشکیل وزارت بازرگانی، 
بار مالی را بر عهده گرفته است، ایرادی 
از این روی وجود ندارد. گویا تنها ابهامی 
که در مصوبه تفکیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت وجود دارد، تعیین دقیق 
وظایف هر وزارتخانه است. شاید تنها 
مانع آنکه بار دیگر همه چیز بر سر »نقطه 
صفرِ« ۱۰ سال پیش و معضلات وزارت 
بازرگانی، واردات سرسام آور و مغفول 
ماندن تولید داخل بازنگردد، آن اســت 
که بهارستانی ها تن به باز شدن پرونده 
یک وزارتخانه دیگر، یک وزیر دیگر و 
شمار زیادی از انتصابات دیگر ندهند؛ یا 
با فاطمی امین بسازند و یا وزیر دیگری 
را برای گرفتن سکان این وزارتخانه از 

دولت مطالبه کنند.

استیضاح »فاطمی امین« جرقه دوباره روشن شدن اجاق تفکیک وزارت صمت شد، درحالی که جداسازی با برنامه ششم توسعه 
و کوچک سازی دولت در تناقض است و مخالفان جدی دارد که آن را راه حل مشکلات نمی دانند.

شــایدنتــوانبهقطعیتگفتکــه»تفکیکصمــت«،راهفراردولت
ازاســتیضاحوزیــرصمتبــود،اماواضحاســتکــهتقاضای
۱۷نماینــدهمجلــسبرایاســتیضاحفاطمیامین،جرقهروشــن
شــدندوبــاره»تفکیــک«وتشــکیلوزارتبازرگانــیرازد!

ســرویس سیاســی- یک فعال 
سیاســی اصلاح طلب گفــت: اگر ما 
احســاس می کنیم که جوانــان ما باید 
نسبت به کشورشان احساس مسئولیت 
کنند، باید بــه آن ها میدان دهیم و بدون 
میــدان دادن به جوانــان روز به روز این 
رخوت، سســتی و خمودگی جوانان ما 

بیشتر حاکم خواهد شد.
محمدرضــا خباز فعال سیاســی 
اصلاح طلب در پاســخ به این ســوال 
که ایــن روزها چقدر لازم اســت تا از 
جوانان اصلاح طلب در بازتولید اندیشه های اصلاح طلبانه استفاده شود، گفت: امیر 
المومنین می فرمایند یکی از نشانه های حاکمیت و حمکرانی خوب این است که از 
تجارب افراد تجربه دار، متبحر و مجرب استفاده کنند و همچنین در میدان عمل نیز، 
از جوانان برای پیاده کردن آن تجربیات هم استفاده کنند. یعنی از فکر و اندیشه افراد با 
تجربه که عمری را سپری کردند و تجربیاتی را به دست آوردند استفاده کنیم به همراه 
جوانان پر تلاشی که آمادگی این را دارند که از اندیشه های افراد با تجربه استفاده 
کنند.  وی افزود: معنای این حرف این نیست که در بازسازی اندیشه اصلاح طلبی، 
نباید از جوانان استفاده کرد بلکه، معنای حرف این است که می توان از نسل جوان، 
هم در اندیشه و هم اجرا استفاده کرد. البته شرایط دیگری هم دخالت دارد؛ نه مثل 
دولت فعلی که فقط صرف جوانی و عضویت در گروه سیاسی خود بودن به آن ها 
توجه کرده و دیگر به تبحر، تجربه و خرد جمعی توجه ندارد. پس می شود از نسل 
جوان استفاده کرد، مشروط بر اینکه، جوانانی که می خواهند مسئولیتی را بر عهده 
بگیرند، باید تخصص آن را داشته باشند و در میدان عمل هم دارای تجربیاتی باشند 

که این موضوع بتواند آن ها را در انجام وظیفه محوله موفق بدارد.
خباز در پاسخ به این سوال که آیا امروز در جریان اصلاح طلب، جوانانی وجود 
دارند که بتوانند جایگزین شخصیت های اصلاح طلب با تجربه امروز شوند یا خیر 
گفت: جوانان اصلاح طلب وجود دارند. به طور مثال، در حزب اعتماد ملی اگر اولین 
اعضای شورای مرکزی این حزب را با اعضای شورای مرکزی فعلی مقایسه کنید، 
می بینید رنج سنی آن ها بین ۳۰ تا ۴۰ سال بوده و گرایش به جوانان فراوان است. 
اما اینکه این جوانان بتوانند جای اصلاح طلبان نسل اول انقلاب را بگیرند، اول به 
خودشــان و دوم به تصمیمات حاکمیت بستگی دارد.   این فعال سیاسی تصریح 
کرد: در نکته اول اینکه به خودشان ارتباط دارد یعنی باید تلاش کنند، اندوخته های 
علمی خود را بالا ببرند، مبارزات نفسانی را در درون خود آغاز کنند و کسی که قرار 
است در مسئولیت های عالی کشور حضور داشته باشد از امروز به فکر نفس خود 
بوده، مجاهدت کرده و ارتباط با خدا را بیشتر کند، نوع دوستی و مردم دوستی را 
افزایش دهد.  وی افزود: در بخش دوم آنچه به حاکمیت ارتباط دارد این است که 
اجازه دهد جوانان فعالیت کرده و اظهارنظر کنند. یعنی اجازه آزادی بیان و اندیشه 
را صادر کند تا آن ها بتوانند در حد توان از آن اســتفاده کرده و از بیان اعتقادات و 
نظراتشان هراسی نداشته باشند. به طور خلاصه میدان را برای فعالیت جوانان باز 
کنند. اگر به دانشگاه ها نگاه کنید، یک رخوت و سستی بر دانشگاه ها حاکم است 
چون جوانان حاضر به فعالیت سیاسی نیستند و از پرونده سازی و اینکه آینده شان 
به خطر بیفتد، می ترسند. بنابراین این وظیفه حاکمیت است که بر اساس آموزه های 
دینی و قانون اساسی میدان را برای فعالیت نسل جوان و انتقاد از خود آماده کند و 
جوانان نیز از نقد کردن هراسی نداشته باشند. خباز تصریح کرد: پس از نظر فیزیکی 
شرایط حضور جوانان فراهم است اما از نظر معنوی برای اینکه بتوانند جای فعالان 
سیاسی نسل اول انقلاب را بگیرند به تلاش و اجازه نهادهای حاکمیتی بستگی دارد 
که به نظر من مورد دوم امروز کمتر مشاهده می شود. ما  انتظار داریم به نسل جوان 
اجازه دهند که آن ها بتوانند مسئولان را نقد کنند. نقد کردن به نفع مدیران ارشد کشور 
بوده و می تواند به نفع کسی باشد که کار نقد را انجام می دهد. چون این کار نوعی 
تمرین و ممارست برای پذیرش مسئولیت های آینده خواهد بود.  خباز در پاسخ 
به این سوال که چه راهکاری وجود دارد تا جوانان اصلاح طلب بتوانند فراگیرتر از 
گذشته فعالیت خود را انجام دهند، گفت: باید حاکمیت، دستگاه های امنیتی و قوه 
قضاییه این موضوع را بخواهند. این نهادها باید با تمام وجود وارد صحنه شده به 
جوانان اجازه نقد دهند، آن ها را تشویق کرده و به بهترین نقد مدال بدهند. نه اینکه 
وقتی کسی مساله ای را افشا کرد، فرد متخلف در جامعه زندگی کند و کسی که آن 
موضوع را افشا کرد، به زندان محکوم شود. در این وضعیت جوانان چه طور جرائت 
داشته باشند وارد میدان شوند؟ رفتار امروز دستگاه های حاکمیتی و نظارتی باید به 
شکلی باشد که میدان را برای فعالیت سیاسی نسل جوان باز کنند.   وی افزود: شما 
امروز یک حالت رخوت، سستی و بی خبری را در دانشگاه ها می بینید. یعنی برخی 
دانشجویان درس می خوانند تا بعد از فارغ التحصیلی از کشور خارج شوند یا بعد 
از اخذ مدرک دانشگاهی شغلی پیدا کرده، خانواده ای تشکیل دهند و زندگی عادی 
و معمولی داشته باشند. بنابراین دیگر آن مسئولیت اجتماعی که ما قبلا داشتیم که 
دانشگاه پرچمدار آزادی خواهی بود و وقتی نسل جوان وارد صحنه می شدند قوت 
قلبی برای میانسالان بود، امروز دیگر چنین چیزی مشاهده نمی شود. بنابراین اگر ما 
احساس می کنیم که جوانان ما باید نسبت به کشورشان احساس مسئولیت کنند، باید 
به آن ها میدان دهیم و بدون میدان دادن به جوانان روز به روز این رخوت، سستی 

و خمودگی جوانان ما بیشتر حاکم خواهد شد. 

ســرویس سیاسی- معاون امور 
زنــان و خانواده رئیس جمهور از ارائه 
تسهیلات ازدواج برای دهه شصتی ها 

خبر داد.
انســیه خزعلــی ۱۳ مردادماه در 
نشســت هم اندیشی اقشــار مختلف 
اســتان همدان، اظهار کرد: ما در جنگ 
نرم ولی ســخت قرار داریم. ظاهرش 
نرم اســت اما از درون می تواند جامعه 
را تهی ســازد و هویت فردی، جمعی 
و خانوادگــی را تهدیــد کند. خزعلی 

تصریح کرد: در جنگ سرد، مردان پیشگام و بانوان پشتیبان بودند اما الان بانوان 
و خانواده در خط اول هستند. 

وی با اشاره به تلاش مضاعف دولت در حوزه زنان، توضیح داد: در ارتباط 
با توجه به ورزش بانوان اقدامات خوبی صورت گرفته و از دستاوردهای این 

سفر، تامین ۴۰ میلیارد تومان برای مجموعه ورزشی بانوان است.
معــاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهور با بیان اینکه طرح هایی برای 
آموزش مهارت های اولیه ازدواج و در ســال های آغازین ازدواج داریم، گفت: 
اگر طرح های دیگری وجود دارد، تکمیل و به ما ارائه شــود تا آن را در ســطح 

کشور اجرایی کنیم.
خزعلی ادامه داد: در این ســفر اعتباری برای آموزش،  اشــتغال، تکمیل 
ســاختمان آموزشی بانوان و خوابگاه، مرکز درمان اعتیاد بانوان و خانه امن در 
نظر گرفته شده است.وی خاطرنشان کرد: مرکز درمان ناباروری از دغدغه های 
اســتان اســت چون ناباوری در این اســتان بیش از میانگین کشوری است و 
باید به صورت ویژه پیگیری شــود.معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور 
ادامه داد: تسهیلات ویژه برای ازدواج دهه شصتی ها در نظر گرفته شده است. 
ســال گذشته این طرح برای روســتاییان اجرا شد چون در روستاها تجرد دو 
 برابر بود و باید آســیب کمتر می شــود امســال این طرح در شــهرها نیز اجرا 

خواهد شد.

سرویس سیاسی- یک نماینده 
مجلس بر ضرورت برداشــته شــدن 
دیــوار بی اعتمــادی و تعامل هر چه 
بیشتر دانشگاه و نهاد سیاست گذاری 

تاکید کرد.
احمد نادری در مراســم افتتاح 
پارلمان دانشــجویی طی ســخنانی 
با اشــاره بــه اینکه پارلمــان تجلی 
دموکراســی و مردم ســالاری دینی 
گفــت: در جمهوری اســلامی ایران 
تفکیک قوا امری بدیعی اســت و بعد 

از انقلاب اســلامی هم امام خمینی )ره( و هم رهبری بر آن تاکید داشــتند تا 
جایی که امام )ره( بیان داشتند مجلس در راس امور است.

وی تصریح کرد: اگر مجلس خوب و کاری باشــد باید دولت را به کار 
وادار کند به گونه ای که دولت قبل را وادار به کار کردیم. معتقدم اگر مجلس 

قوی  داشته باشیم دولت قوی  را شاهد خواهیم بود.
این نماینده مجلس با اشاره به ارتباط دانشگاه و پارلمان گفت: این مساله 
در گام دوم انقــلاب بیش از چهار دهه کــه از ابتدای انقلاب می گذرد مورد 
توجه قرار دارد زیرا یکی از مهمترین راه های پیشــرفت کشور دانشگاه ها و 

علمی کردن اداره کشور است.
این عضو هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه راه پیشرفت کشور از مسیر 
دانشــگاه ها می گذرد، گفت: یکی از عرصه های جدی ای که باید مورد توجه 
باشــد حکمرانی از منظر علمی است. اساساً حکمرانی یک علم تخصصی و 
در جاهای مختلف به آن پرداخته می شــود. ما باید آسیب شناسی جدی  را در 
حوزه دانشگاه و پارلمان انجام دهیم. این نماینده مجلس همچنین بیان کرد: به 
نظر می رسد در این سال ها دانشگاه راه خودش را رفته و نهاد سیاست گذاری 
هم راه خودش را و یک دیوار بی اعتمادی به وجود آمده است. لزوم برداشتن 
این دیوار بی اعتمادی در گام دوم انقلاب بســیار زیاد است که بتوانیم رابطه 

نهاد دانشگاه و سیاست را به طور جدی بهبود بخشیم.
نادری با اشــاره به اینکه نظام حزبی در کشــور نداریم، گفت: در کشور 
ما حزب جواب نداد و پا نگرفت. شــاید بخشــی از این مساله به مولفه های 
فرهنگی ما مربوط باشد که حزب در ایران اساسا شکل نگرفت. در همه جای 

دنیا احزاب از سطوح پایین تقویت می شوند.
وی در پایان اظهار کرد: آشــنایی با نظارت و قانون گذاری، ورود بیشتر 
پارلمان و آکادمیک و آسیب شناسی هر دو نهاد، تربیت آموزشی نظام پارلمانی 
برای دانشــجویان و جوانگرایی از مولفه هایی است که باید مورد توجه قرار 

گیرد.

سرویس سیاســی- افزایش دهیم که مردم بــا رغبت فرزندانشان را به 
این مدارس بفرستند.

حسین حق وردی با تاکید بر ضرورت توجه به مدارس دولتی و بالا بردن 
کیفیت آنها بیان کرد: بعضی ها از تبعیض و بی عدالتی در آموزش و پرورش 

صحبت می کنند، مثلا توجه به مدارس غیر دولتی. 
مــا که نیامدیم برای مدارس غیر دولتی اقدامات خاصی انجام دهیم که 
بــرای مدارس دولتی آن اقدامــات را انجام نداده ایم، بلکه خود مدارس غیر 
دولتی امکانات و درآمدهایی دارند که موجب شده شاهد این موضوع باشیم 
که مثلا در سیستم فعلی کنکور اکثر رتبه های برتر از مدارس خاص هستند.
این عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس افزود: نظر ما 
این اســت که کیفیت تحصیل در مدارس عمومی دولتی را طوری بالا ببریم 
 کــه بــه طور مثال در آزمون ها و کنکورها به یک هم ترازی با مدارس خاص 

برسند.
نماینده شــهریار در رابطه با اینکه برخی خانواده ها توانایی فرســتادن 
فرزندانشــان به مدارس خاص و غیر دولتی را ندارند و این موضوع ممکن 
اســت در بحث فرزندآوری آنها تاثیر بگذارد، عنوان کرد: البته می دانیم که 
خانواده هایی که از مدارس غیر دولتی یا مثلا غیر انتفاعی اســتفاده می کنند، 
عمدتا یک یا دو فرزند دارند و با توجه به اینکه امکانات مالی هم برایشــان 
مهیا است اما فرهنگ اجازه نمی دهد که به سمت فرزندآوری بروند. به نظرم 

بحث فرزندآوری بیشتر بحث فرهنگی است تا اقتصادی.
حق وردی در پایان تاکید کرد: موافقم که باید کارآمدی مدارس عمومی 
و دولتی را به نحوی افزایش دهیم و کیفیت آموزش به گونه ای بالا برود که 

مردم با رغبت فرزندانشان را به آن مدارس بفرستند.

سرویس سیاسی- یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، تاکید 
کرد: متاسفانه وضعیت بازار مسکن ناپایدار بوده و نارضایتی های شدید هم در بحث 
اجاره و رهن مسکن و هم در حوزه خرید و فروش مسکن چه در تهران و چه در 
سایر شهرستان ها وجود دارد.منصور آرامی، درباره وضعیت بازار مسکن و روند 
اجرای قانون جهش تولید مسکن، بیان کرد: به نظر می رسد در مسیر اجرای قانون 
جهش تولید مسکن کاستی هایی وجود دارد و همه بندهای قانون به درستی اجرایی 
نشده است.وی با بیان اینکه دولت مدعی است گام های خوبی در مسیر ساخت 
مسکن برداشته است، گفت: کمیسیون عمران همچنان با جدیت این موضوع را 
دنبال می کند و تاکنون چندین جلسه نظارتی تشکیل داده است و این نظارت نیز 
ادامه خواهد داشت.این عضو کمیسیون عمران مجلس در ادامه اظهار کرد: انتظار 
داریم با همکاری بین دستگاهی مشکلاتی که در حوزه تامین زمین و ارائه تسهیلات 
از سوی بانک ها وجود دارد حل شود تا دولت بتواند در مسیر ساخت سالانه یک 
میلیون واحد مســکونی با جدیت گام بردارد. آنچه که مشخص است امروز بازار 
مســکن وضعیت خوبی ندارد. نارضایتی های شــدید هم در بحث اجاره و رهن 
مسکن و هم در حوزه خرید و فروش مسکن چه در تهران و چه در سایر شهرستان 
ها وجود دارد.مردم قدرت خرید مسکن را از دست داده اندنماینده مردم بندرعباس 
در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: وضعیت بازار مسکن ناپایدار و قیمت ها 
نیز در حال افزایش است. مردم دیگر توان خرید مسکن را ندارند و نسل جوان که 
در آستانه ازدواج هستند امکان تامین مسکن برای آغاز زندگی مشترک را ندارند. 
این وضعیت مطلوب نیست. به گفته وی تولید مسکن یک عامل مهم در ساماندهی 
این بازار به شــمار می رود. همه بخش ها نظیر صنعت، بانک ها، وزارت اقتصاد 
و ســایر دستگاه های مرتبط اگر پای کار بیایند می توان گام های موثری در بحث 
ســاخت مسکن برداشت. آرامی در پایان تاکید کرد: اگر ما بر اساس قانون جهش 
تولید مسکن سالانه در روستاها ۲۰۰ هزار واحد و در شهرها نیز ۸۰۰ هزار واحد 
مســکونی بسازیم می توانیم گامی در مسیر رفع نیازهای جامعه در بحث مسکن 
برداریم. اگر این قانون به درستی اجرایی شود نیازهای ما در حوزه مسکن بر روی 

هم انباشته نخواهد شد.
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